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VEC: Odpoveď na otvorený list primátorovi Bratislavy Matúšovi Vallovi iniciovaný v rámci projektu 
Seminár urbánnej imaginácie  
 
 
 
 
 
Vážené iniciátorky a iniciátori, vážené signatárky a signatári,  
 
ďakujem za Váš záujem o citlivý rozvoj Bra slavy, na ktorom sa mnohí z Vás, signatáriek a signatárov listu, 
ak vne podieľate. 
 
V úvode by som Vás rád ubezpečil, že vedenie hlavného mesta považuje otvorenosť, transparentnosť 
a demokra ckú par cipáciu verejnos  za zásadné hodnoty, na ktorých budeme trvať za každých okolnos . 
Takisto je pre nás principiálnou hodnotou pristupovať k územnému plánovaniu s víziou tvoriť kompaktné, 
polycentrické a funkčne zmiešané mesto tak, ako sme si to stanovili v strategickom pláne Bra slava 2030. 
Existuje široká odborná zhoda na tom, že eto princípy sú dôležitým predpokladom environmentálnej, 
ekonomickej a sociálnej udržateľnos  urbánneho prostredia. 
 
Ako viete, diskusie s Vašimi zástupcami prebiehali na viacerých fórach okrem iného aj na rokovaní Komisii 
územného a strategického plánovania a výstavby a na osobnom stretnu . Keďže ste však vo Vašom liste 
otvorili viacero rôznych otázok, pripravili sme aj túto komplexnú odpoveď. 
 
Vnímame, že Váš list sa týka predovšetkým územného plánu v lokalite CMC Petržalka. Túto tému vo Vašom 
liste dávate do širšieho kontextu klima ckej poli ky mesta. Ide o dve súvisiace, predsa však samostatne 
dôležité témy, ktoré mesto rieši na rôznych odborných útvaroch. Odpoveď sme preto rozdelili na dve 
čas .  
 
 
 
 
 
 
 
 

Váž. pán 
 
Peter Szalay 
Poľná 21 
811 08 Bratislava 
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Klima cká poli ka mesta 
 
Mesto si je plne vedomé vážnos  klima ckej krízy a nutnos  znižovania emisií skleníkových plynov. Od 
začiatku tohto roku sa téme venuje nový námestník primátora pre životné prostredie a klima ckú krízu, 
Jakub Mrva, a zároveň od januára 2024 zriaďujeme klima ckú kanceláriu v rámci Útvaru mestských 
stratégií a analýz. 
 
Úlohou klima ckej kancelárie bude koordinácia klima ckej agendy na meste, zosúladenie projektov 
magistrátu a mestských podnikov so strategickými cieľmi mesta v oblas  zmeny klímy, tvorba a 
mainstreaming klima ckých poli k mesta a v neposlednom rade ucelená a transparentná komunikácia 
témy smerom k odbornej aj laickej verejnos . 
 
Ako v liste spomínate, mesto je súčasťou misie EÚ 100 klima cky neutrálnych a inteligentných miest do 
roku 2030. Rozumieme Vašej obave, že dosiahnu e klima ckej neutrality do šies ch rokov sa javí byť 
nereálne. Je zrejmé, že by si to vyžadovalo enormné úsilie na strane samosprávy, občanov a súkromného 
sektora, obrovské finančné zdroje, významný technologický pokrok a kvalitnú spoluprácu s vládou SR, 
naprieč jej rezortami. S výzvou zosúladiť eto základné predpoklady sa potýkajú všetky mestá zúčastnené 
v misii, na Slovensku sa z mnohých dôvodov javí nezdolateľná. Cieľom misie je akcelerovať úsilie miest pri 
znižovaní emisií skleníkových plynov, pričom Európska komisia prostredníctvom konzorcia NetZeroCi es 
poskytuje mestám rôzne druhy odbornej podpory. Dovoľte mi ubezpečiť Vás, že sa snažíme zodpovedne 
využiť všetky zdroje, ktoré nám Európska komisia v kontexte misie ponúka.  
 
Mesto pokračuje aj v plnení svojich základných záväzkov vyplývajúcich z Dohovoru starostov a primátorov 
(angl. Covenant of Mayors, ktorého súčasťou je aj spomínaný Mayors Adapt). V tejto súvislos  
pripravujeme nový Akčný plán udržateľnej energe ky a klímy (angl. Sustainable Energy and Climate 
Ac on Plan – SECAP). Okrem adaptácie mesta na nepriaznivé účinky zmeny klímy je cieľom akčného plánu 
zníženie emisií o 55 % do roku 2030 od vybraného východiskového roka podľa dostupnos  dát, 
v Bra slave pôjde pravdepodobne o rok 2005. 
 
Dokument pripravujeme podľa platnej metodiky Joint Research Centre (JRC) a bude zahŕňať emisnú a 
energe ckú bilanciu, hodnotenie zraniteľnos  a rizík nepriaznivých dôsledkov zmeny klímy, návrh 
mi gačných opatrení a návrh adaptačných opatrení. Inventúru emisií a mi gačné opatrenia sa zostavujú 
pre eto sektory: budovy a zariadenia v majetku mesta; terciárny sektor (budovy a zariadenia mimo 
majetku mesta); bytové a rodinné domy; verejné osvetlenie; doprava (v majetku mesta, verejná, osobná 
a podniková). Opatrenia v oblas  adaptácie na zmenu klímy budú vychádzať hodnotenia zraniteľnos  
mesta, ktorý vypracoval Metropolitný inš tút Bra slavy a ktoré bude zverejnené spolu s akčným plánom. 
Akčný plán bude schválený mestským zastupiteľstvom v apríli 2024.  
 
V mnohých bra slavských projektoch s klima ckým presahom, ako napr. v programe Živé miesta, už teraz 
aplikujeme princípy otvorenej a transparentnej diskusie prostredníctvom par cipa vneho procesu 
v mestskom plánovaní podľa manuálu par cipácie vytvoreného Metropolitným inš tútom Bra slavy. 
Par cipáciu určite nechceme zanedbať ani pri tvorbe Akčného plánu udržateľnej energe ky a klímy. Pre 
odbornú verejnosť a neziskový sektor pripravujeme dňa 4.12.2023 workshop s cieľom odštartovať 
spoluprácu mesta s týmito dôležitými partnermi.  
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Zmeny a doplnky Územného plánu Bra slavy č. 10 (ZaD 10 ÚPN BA) – CMC Petržalka 
 
Aktuálna regulácia územia vychádza z urbanis ckej štúdie a návrhu zonálnej regulácie z roku 2006, 
vypracovaných architektonickým ateliérom Markrop na základe víťazného návrhu urbanis ckej súťaže. 
Dnes platná regulácia umožňuje zastavanie tohto územia, vytvára podmienky pre vznik pravobrežnej čas  
celomestského centra a je východiskom pre rozvoj tohto územia, pričom na centrotvornos  tohto územia 
je dlhodobá zhoda odbornej verejnos  i územnoplánovacích dokumentov mesta. Potreba aktualizácie 
regulácie bola podnetom na vypracovanie novej urbanis ckej štúdie, prerokovanej v roku 2016 na úrovni 
mestskej čas  i hlavného mesta ako podklad pre vypracovanie zmien a doplnkov územného plánu. 
Urbanis cká štúdia bola obstaraná na základe odsúhlaseného zadania orgánmi územného plánovania. 
V termíne od 5. augusta do 5. septembra 2014, ktorý bol predĺžený do 19. septembra 2014, bola verejne 
prerokovaná v súčinnos  s MČ Bra slava-Petržalka. Pripomienky poslalo 9 občianskych a odborných 
združení a 26 dotknutých orgánov. 
 
Urbanis cká štúdia zóny čas  celomestského centra v MČ Bra slava – Petržalka bola aj na základe Vašej 
žiados  opätovne zverejnená dňa 15.11.2023 na webovej stránke hlavného mesta Všetky relevantné 
súčas  navrhovaných zmien a doplnkov sú rovnako verejne prístupné na webovej stránke hlavného 
mesta. Návrh ZaD 10 bol zástupcami hlavného mesta i spracovateľmi dokumentácie verejne 
odprezentovaný, k objasneniu predmetu a riešeniu zmien bola pripravená aj videoprezentácia, ktorá je 
rovnako zverejnená na webovom sídle mesta (sekcia Územnoplánovacie dokumenty). V tejto súvislosti je 
potrebné uviesť, že územný plán vyššieho stupňa je záväzný pre nižší stupeň. Teda územný plán hlavného 
mesta je záväzný pre územné plány zón a tieto s ním nesmú byť v rozpore. Preto sa najprv prerokúvajú 
zmeny a doplnky územného plánu mesta; až po ich schválení bude možné pristúpiť k prerokovaniu a 
schváleniu zmien územného plánu zóny, ktorý detailne upravuje reguláciu priestorového usporiadania a 
funkčného využitia územia. 
 
Návrh priestorovej a funkčnej regulácie zodpovedá princípom rozvoja kompaktného, polycentrického 
a funkčne zmiešaného mesta, uprednostňujúceho pešiu, cyklis ckú a verejnú dopravu, s hierarchicky 
štruktúrovanou sieťou verejných priestorov, prírodnej a urbánnej zelene, ako ich formuloval hlavný 
architekt mesta pri príprave strategického dokumentu Bra slava 2030. 
 
Pravobrežná časť brehu Dunaja v inundačnom priestore rieky je v súčasnos  územím s rela vne pôvodnou 
a nezastavanou krajinou. V platnom ÚPN BA a ÚPN-Z je v inundácii navrhnutá funkčná plocha pre územia 
vodných plôch a tokov č. 901, ktorá reguluje vznik rozsiahleho obtokového ramena a funkčná plocha pre 
územia občianskej vybavenos  celomestského a nadmestského významu č. 201. Platná regulácia 
obmedzuje zachovanie existujúcej zelene a kon nuity biokoridoru a rozdeľuje inundačné územie na päť 
menších fragmentov, pričom najväčší z nich má približne 43 síc m2 a najmenší 3,5 síc m2. V ZaD 10 je 
najhodnotnejšia zeleň v území inundácie rozdelená iba na dve veľké čas , pričom prvá má výmeru 51 síc 
m2 a druhá 23 síc m2. Na základe porovnania vieme bezpečne konštatovať, že ZaD 10 zamedzujú 
nadmernej fragmentácii pravobrežného dunajského biokoridoru a odstraňujú nevhodnú funkciu 
občianskej vybavenos  z oblas  s fragmentami pôvodného lužného lesa.  
 
V celom riešenom území ZaD 10 sa nevyskytujú prirodzené biotopy, ktoré by bolo možné priradiť k 
nejakému z biotopov európskeho alebo národného významu s výnimkou spomínaného fragmentu lužného 
lesa v inundácii, kde sa vyskytuje porast s charakterom biotopu dubovo-brestovo-jaseňové nížinné lužné 
lesy. Ostatné plochy predstavujú významne narušené miesta bez prirodzenej druhovej skladby 
s narastajúcou prevahou invazívnych druhov rastlín.  
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Prvok pešej lávky síce v mierke 1: 10 000 ÚPN BA delí zeleň v inundáciI na dve funkčné plochy, no nebude 
fyzickou bariérou pre pohyb a migráciu v priestore inundácie, a teda nenarúša kon nuitu dunajského 
biokoridoru. Konkrétne technické riešenie lávky bude podliehať podrobnejším stupňom projektovej 
dokumentácie. 
 
Návrh športovo-rekreačného prístavu vznikol v spolupráci s vodáckymi klubmi v území. Je určený pre malé 
športové lode a má slúžiť verejnos  a vodáckym klubom. Inundačná zóna v rozsahu ZaD 10 leží na 
pozemkoch hlavného mesta a Slovenskej republiky, a preto športovo-rekreačná zóna Lido je plne pod 
našou kontrolou a bude slúžiť verejnos . 
 
Chránený areál Soví les nie je súčasťou riešeného územia ZaD 10. Sprietočnenie a revitalizácia Ovsišťského 
ramena preto ostáva zakotvená v regulácii ÚPN BA ako doteraz. Mesto je zároveň plne súčinné pri 
diskusiách o vytvorení Národného parku Podunajsko. Intenzívne rozvíjame projekt Bra slavského 
dunajského parku (BDP), ktorý by mal byť v súlade s NP Podunajsko, okrem iného aj tým, že Metropolitný 
inš tút Bra slavy spracoval štúdiu BDP pre Ministerstvo životného prostredia SR. 
 
Na to, aby bola výstavba obytných zón v Petržalke vôbec možná, bolo pred rokom 1975 potrebné vyriešiť 
hrozbu povodní pri vysokých hladinách podzemných vôd a rieky Dunaj. Na tento účel bolo v minulos  
realizovaných množstvo opatrení. Stúpanie hladín podzemnej vody do neprijateľných výšok bolo riešené 
rozširovaním koryta Dunaja a vybudovaním pro povodňovej hrádze, ale aj podzemných s en siahajúcich 
do neogénu pod Viedenskou cestou a v úseku od Sadu Janka Kráľa až po južnú hranicu Petržalky. 
Najúčinnejším opatrením na znižovanie hladín podzemných vôd však bola rekonštrukcia a predlženie 
Chorvátskeho ramena, ktoré odvádza podzemné vody z územia Petržalky. Všetky eto opatrenia 
intenzívne znižujú hladiny podzemných vôd a zabezpečujú jej udržanie na úrovni umožňujúcej 
obývateľnosť najväčšej mestskej čas . Stavby v CMC Petržalka budú vzhľadom na rozsiahle existujúce 
pro povodňové opatrenia prispievať k znižovaniu hladiny podzemných vôd smerom do Petržalky len 
v zanedbateľnej miere. Tento záver vychádza z modelu prúdenia podzemných vôd vypracovaného 
expertami spracovateľa ZaD 10. 
 
Radi by sme tak ež zareagovali aj na výhradu smerujúcu k záväzku developerov poskytnúť hlavnému 
mestu byty do bytového fondu. Podobne ako v prípade ostatných developerov sme uplatnili aj v tomto 
prípade Metodiku zmien územného plánu v zaujme budovania predpokladov na rozvoj nájomného 
bývania a zvyšovanie dostupnos  bývania – pre developerov v lokalite Nové Lido sa uplatňujú rovnaké 
podmienky pre zvyšovanie výmery bytovej funkcie ako pre ostatných developerov v meste. Rovnako sa 
podpíšu právne záväzné zmluvy, ktoré budú vykonávať memorandum a ktoré budú obsahovať všetky 
primerané zabezpečovacie mechanizmy, ktoré sme počas ostatných rokov uplatnili v zmluvách medzi 
hlavným mestom a developermi. Záväzky developerov preto nebudú vágne, ale veľmi konkrétne, aj 
s časovými súvislosťami a náležitým zabezpečením záväzkov. 
 
Na záver mi dovoľte ešte raz Vám poďakovať za Váš záujem o udržateľný a citlivý rozvoj nášho mesta. 
Verím, že ide o náš spoločný cieľ. Radi budeme v dialógu s Vašou inicia vou pokračovať.  
 
S úctou, 
 
Ing arch. Matúš Vallo  
primátor  


